
Иако је Србија тек 1990-го-

дине увела вишестраначки си-

стем још увек се нису јасно из-

диференцирани ставови како

бирати најодговорније људе у

локалној самоуправи.   Да ли је

то непосредним изјашњавањем

свих грађана или бирањем у

Скупштини, односно посредно

преко одборника.  Иначе, Шабац

је 1988. године, након великих

политичких потреса када су

оставке поднели, због ставова

Осме седнице ЦК СКС,  готово

сви функционери општинске

управе и политичких организа-

ција, изузев потпредседника

Скупштине општине др Боре

Ђокића и секретара Већа Саве-

за синдиката Петра Николића, ,

тако да су организовани непо-

средни избопри за првог човека

Шапца.  После тога, да подсе-

тимо новим мерама после 2000-

те године, формиране су градске

управе за 24 локалне средине

које имају сто хиљада станов-

ника, а ако немају толики број

становника онда се уважава и да

и  пограничне локалне само-

управе имају статус града. Ша-

бац има укупно 123.000 ста-

новника и налази се међу пет ве-

ликих градских управа у Србији.

Наша анкета обухватила је гра-

ђане Шапца који указују на

најбољи начин бирања  градо-

начелника.

Даница Тошић,  виши ар-

хивски радник

-Сматрам да је важније да

грађани непосредно бирају гра-

доначелника него да то обављају

одборници по свом нахођењу

или страначким интересима.

Онда знамо кога бирамо и ко

нам је одговоран.

Ружица  Танасић, архив-

ски помоћник

-Зато што знамо кога би-

рамо зато је боље директно

изабрати градоначелника.

Онда он одговара грађани-

ма,  а има и већу могућност

да се бори за интересе обич-

них грађана,  а не само за

страначке интересе. Такође

представља и аутономну лич-

ност у мору безличних стра-

начких ликова. 

Јован Филиповић, пен-

зионер:

-Грађани непосредно треба

да изаберу гредоначелника,  а не

да се то обавља у страначким

кухињама. То је и основа демо-

кратског уређења  и могућности

да обичан грађанин учествује у

политичком животу на непо-

средан начин јер тако одлучује

о свему што је битно за локал-

ну средину. 

Александар Јовановић,

дипломирани правник:

-Најбољи начин избора је не-

посредно бирање, односно тако

народ преноси политички суве-

ренитет на челног човека ло-

калне самоуправе. То је и прави

показатељ воље народа,  а ујед-

но ту је и непосредна одговор-

ност градоначелника према гра-

ђанима. Оно што он обећа мора

да испуни, и ту се не може са-

кривати иза странке. Да подсе-

тим и на највећег представника

грчке демократије, Перикла,

који је указујући на одговорност

устао пред грађане и рекао не је

то  да њега грађани њега виде

него он њих.

Гордана Петровић, до-

маћица

-По основном смислу  де-

мократије сваки човек има пра-

во да изабере, а не да то буду

неки виртуелни представници

странака без интегритета. У

овом случају за локалну власт

итекако је значајно да се ди-

ректно бира први човек, у пра-

вом антрополошком и поли-

тичком значењу,  који ће одго-

варати свим грађанима а не

само својим  бирачима, и, што је

веома значајно за наше поли-

тичке прилике,   не страначким

интересима. За овај град битно

је да знамо ко то и како одлучује

у наше име, а сигурно ће и тај

градоначелник знати да иза њега

стоје грађани кад је  у питању

развој града. Волела бих да се

тај градоначелник својим спсоб-

ностима и личним контактима

избори за инвестиције, и пре

свега отварање нових радних

места.  

Прим. др Предраг Тојић

-Непосредним изборима

требало би да се покажу квали-

тети политичких личности. Ту

долази до изражаја укупна вред-

ност политичких личности, а у

историји било је примера да су

градоначелници у много чему

заиста показали непосредну

бригу за своје грађане, јер зна ко

су му комшије, ко бирачи, и

надасве треба да ради у инте-

ресу развоја града. Онда ће он

свакако имати шира овлашћења

и право да одлучује, а наравно

подразумевајући одговорност,

да уради много више него када

се ради о обичним политичким

апаратчцима. 

Ана Ацан, новинар

-Наравно да се залажем за

директне изборе градоначелни-

ка јер евид ентно је да  на нашој

политичкој сцени доминирају

пребези и,  слободно могу рећи,

људи без чврстог интегритета.

На сцени је брзо и срамотно ме-

њање страначких дресова  зарад

сопствених,  у суштини,  ситних

материјалних интереса. Било

да се ради о о функцији или за-

ради у неком јавном предузећу,

или послу за блиске рођаке. Де-

шавају се договори преко ноћи,

а градоначелник је тај који тре-

ба да опстане,  и у крајњој ин-

станци да  одговара  грађанима.

Политика треба да има и висо-

ке моралне принциопе и  лич-

ности, јер не може се све свести

на слепу послушност странач-

ким централама и,  што је најго-

ре,  председницима странака.  

Зоран Бурмазевић, корео-

граф

-Све би требало да буде јав-

но, јер смо сведоци бројних

тајних договора зарад личних

интереса. Градоначелника би

требало да бирају грађани, не-

посредно, и да он њима одгова-

ра то што ради. Тако да изражаја

долазе лични, морални али и

стручни квалитети, и што остав-

ља могућност да таква личност

предлаже иницијативе и да не

одговара страначким кулоарима

и некаквим дуговањима из пор-

шлости. Уосталом има примера

за велике светске метрополе да

су њихови градоначелници ите-

тако значајни у послу који обав-

љају.

Марија Станојевић, сту-

дент

-Нама младима најважније

је да се укаже на визију раз-

воја и могућност да живимо у

свом граду,  а не да бежимо у

неке друге средине. Ако Ша-

бац буде дестинација у коју ће

долазити и људи са стране да

остваре неке своје животне

али и професионалне амби-

ције, онда значи да је то град

будућности. Очекујем да гра-

доначелник буде изабран

већином грађана који га по-

знају и верују му, и да,  на-

равно, буде достојан те функ-

ције коју ће морати свако-

дневно да доказује. Пре све-

га у проналажењу страних

али и домаћих инвеститора

битних за отварање радних

места, али и оних других оба-

веза да буде близак грађани-

ма у сваком тренутку. 

Вера Пријић. књижни-

чар

-Књеиге су цивилиза-

цијска тековина и оне су до-

неле убрзани развој друштва

зато што се све види ко је шта

урадио. Зато се и ја залажем

за чисте и јавне рачуне, а то је

да градоначелник буде непо-

средно биран, да га ми знамо,

а и да он полаже рачуне нама,

а не тамо некима у Београду. 
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Ко би требало да бира градоначелнике
/председнике општине - грађани или партије на власти?

АНКЕТА:


